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عضو كميسيون انرژي مجلس در گفت وگو با »جوان«:

قوه قضائيه به نحوه هزينه كرد منابع 
پتروشيمي ها ورود كند

عضو كميسيون انرژي مجلس معتقد اس�ت: پتروشيمي ها وقتي 
بده�ي گازي خ�ود را به دول�ت پرداخ�ت نمي كنند، ب�ا اين پول 
كه ح�ق بيت الم�ال اس�ت، كار مي كنند و س�ودآوري بيش�تري 
ب�راي خودش�ان دارن�د. اي�ن وضعي�ت قاب�ل قب�ول نيس�ت. 
از طرف�ي ني�ز محص�ولات پتروش�يمي خاصي�ت تحريم پذيري 
ن�دارد و ب�ه همي�ن دلي�ل اي�ن ش�ركت ها از تحريم ه�ا متضرر 
نش�ده اند كه نتوانن�د بدهي ش�ان را بپردازند. اگر ط�ي دوره اي 
ك�ه پتروش�يمي ها هزين�ه گاز مصرفي ش�ان را نپرداخته اند، در 
جايي س�رمايه گذاري كرده ان�د، بايد نس�بت به مص�ادره اموال 
آنها اقدام ش�ود. ق�وه قضائي�ه مي تواند ب�ه موض�وع ورود كند. 
بده��ي گازي 60هزار ميليارد توماني پتروش��يمي ها ب��ه دولت تبديل به 
موضوعی ش��ده اس��ت كه افراد مختلف درباره آن نظ��رات متفاوتي ابراز 
مي كنند، اما همگان در اين نكته اشتراك نظر دارند كه اين مبالغ مربوط 
به بيت المال است و بايد پرداخت شود. به زعم كارشناسان، پتروشيمي ها 
با تعلل در پرداخت بدهي گازي ش��ان در واقع براي مردم مش��كل ايجاد 
مي كنند، زيرا دولت را در انجام وظايفش مبني بر ارائه خدمات به مردم با 

بحران روبه رو مي كنند كه در نهايت مردم متضرر مي شوند. 
به نظر مي رسد، پتروشيمي ها نس��بت به آنچه به عنوان خوراك از دولت 
دريافت مي كنند، احس��اس تملك دارند. در حالي كه اين منابع متعلق به 
مردم است و دولت نيز به نمايندگي از مردم وظيفه دارد نسبت به دريافت 
اين مبالغ اقدام كند. اگر قرار باشد پتروشيمي ها از سرمايه ملي براي منافع 
خودش��ان بهره ببرند، حقوق مردم تضييع مي ش��ود و دولت براي انجام 
وظايفش به مشكل مي خورد. اين شرايط قابل قبول نيست و بايد حل وفصل 
موضوع در دستور كار قرار گيرد. فريدون عباسي، عضو كميسيون انرژي 
مجلس شوراي اس��امي در گفت وگو با »جوان« در خصوص بدهي گازي 
پتروشيمي ها به دولت تصريح كرد: پتروشيمي ها از گاز به عنوان يك ماده 
اوليه براي توليد محصولات شان استفاده مي كنند. اين محصولات انباشته 
نمي ش��وند، بلكه در بازارهاي داخلي و خارجي به فروش مي رسند و براي 
شركت ها درآمدزايي دارد. با توجه به اين شرايط، پتروشيمي ها بايد در اسرع 

وقت نسبت به تسويه بدهي گازي خود به دولت اقدام كنند. 
وي ادامه داد: دولت وظايفي بر اساس تبصره هدفمندي يارانه هاي انرژي بر 
عهده دارد كه جزو مصارف قطعي محسوب مي شوند. انجام اين وظايف كه 
شامل مواردي همچون يارانه نقدي، دارو، نان و توسعه صنعت نفت مي شود، 

بايد از محل درآمدهاي دولت از فروش گاز به پتروشيمي ها تأمين شود. 
عضو كميسيون انرژي مجلس خاطرنشان كرد: گاز سرمايه ملي است و 
به بيت المال تعلق دارد. شركت هاي پتروشيمي نمي توانند از اين سرمايه 
ملي براي توليد محصولات خودشان اس��تفاده كنند و سودآوري داشته 
باش��ند، اما هزينه آن را پرداخت نكنند. عباس��ي گفت: درآمد حاصل از 
فروش گاز به پتروشيمي ها بايد براي ارائه خدمات به مردم و اداره كشور 
مورد اس��تفاده قرار بگيرد. هيچ دليل منطقي براي عدم پرداخت بدهي 
گازي پتروشيمي ها وجود ندارد و بايد سريعاً اين تسويه انجام شود. وي 
ادامه داد: بايد مهلتي به پتروشيمي ها داده شود و اگر بدهي شان را تسويه 
نكردند، برخورد قاطع با آنها صورت بگيرد. تملك س��هام پتروشيمي ها 
مي تواند به عنوان يك راهكار مورد استفاده قرار بگيرد. عضو كميسيون 
انرژي مجلس خاطرنش��ان كرد: وضعيت پتروش��يمي ها به لحاظ مالي 
به گونه اي نيس��ت كه نتوانند هزينه گاز مصرفي ش��ان را بپردازند. آنها 
بموقع محصولات شان را به فروش مي رسانند. همين الان اگر بخواهيم 
از پتروشيمي ها محصولي را بخريم، براي چند ماه بعد تحويل مي دهند، 

دليلش اين است كه محصولات شان بازار فروش دارد. 
وي ادامه داد: پتروش��يمي ها وقتي بدهي گازي خود را به دولت پرداخت 
نمي كنند، با اين پول كه حق بيت المال اس��ت، كار مي كنند و سودآوري 
بيشتري براي خودشان دارند. اين وضعيت قابل قبول نيست. از طرفي نيز 
محصولات پتروشيمي خاصيت تحريم پذيري ندارد و به همين دليل اين 
شركت ها از تحريم ها متضرر نشده اند كه نتوانند بدهي شان را بپردازند. اگر 
طي دوره اي كه پتروش��يمي ها هزينه گاز مصرفي شان را نپرداخته اند، در 
جايي سرمايه گذاري كرده اند، بايد نسبت به مصادره اموال آنها اقدام شود. 

قوه قضائيه مي تواند به موضوع ورود كند. 
.................................................................................................

 عضو كميسيون برنامه، بودجه 
و محاسبات مجلس در گفت وگو با »جوان«:

 توسعه اقتصاد دانش بنيان 
پيش نياز مشاركت مردم در جهش توليد است

عض�و كميس�يون برنام�ه، بودج�ه و محاس�بات مجلس ش�وراي 
اس�امي معتق�د اس�ت: مردمي س�ازي رش�د اقتص�ادي كش�ور 
ب�ه ج�ز از طري�ق توس�عه اقتص�اد دانش بني�ان اتف�اق نخواه�د 
افتاد. اي�ن امر ني�ز به واس�طه دانش بنيان ش�دن صنايع ب�زرگ به 
كم�ك ش�ركت هاي توانمن�د دانش بني�ان محق�ق مي ش�ود. 
سيدمحمدرضا ميرتاج الديني، عضو كميسيون برنامه، بودجه و محاسبات 
مجلس شوراي اسامي در گفت وگو با »جوان« در خصوص لزوم توسعه 
اقتصاد دانش بنيان به منظور افزايش مش��اركت مردم در اقتصاد و تحقق 
شعار سال تصريح كرد: در راستاي توسعه اقتصاد دانش بنيان نياز به عقد 
قرارداد صنايع بزرگ با دانش بنيان ها داريم. به عبارت ديگر، بايد بازارسازي 
براي دانش بنيان ها رخ دهد و به آنها س��فارش كار بدهيم. برخي صنايع 
بزرگ به ويژه صنايع نفت و گاز كشور در اين زمينه اقدامات خوبي انجام 
داده اند. قراردادهايي ميان اين صنايع با ش��ركت هاي دانش بنيان منعقد 

شده است، اما ديگر صنايع بزرگ كشور به اين موضوع ورود نكرده اند. 
عضو كميسيون برنامه، بودجه و محاسبات كش��ور خاطرنشان كرد: نياز 
اس��ت صنايع بزرگ در حوزه هاي مختلف از توان دانش بنيان ها استفاده 
كنند. شايد اين كار ابتدا براي صنايع هزينه بر باشد، اما در درازمدت اين 
روند به نفع صنايع و اقتصاد كشور است. واقعيت اين است كه بايد هزينه 
دانش بنيان شدن اقتصاد كشور را بپردازيم. ميرتاج الديني گفت: بايد به 
متخصصان داخلي اعتماد كنيم و فضاي كار براي شان به وجود بياوريم. در 
غير اين صورت، توسعه اقتصاد دانش بنيان اتفاق نخواهد افتاد. ما تجربه 
موفقي در دوران تحريم در زمينه اس��تفاده از دستاوردهاي دانش بنياني 
در صنايع نفت و گاز كشور داشتيم. ضرورت دارد اين موفقيت را به ديگر 

حوزه هاي اقتصاد كشور تعميم دهيم. 
وي ادامه داد: ظرفيت هاي قانوني نيز براي توس��عه اقتصاد دانش بنيان با 
هدف به حداكثر رساندن مشاركت مردم در اقتصاد پيش بيني شده است. 
اعتبار مالياتي تحقيق و توسعه و همچنين سازوكار توليد بار اول از جمله 
اين تدابير هستند. از اين ظرفيت ها مي توان در راستاي به كارگيري توان 

مردمي ترين بخش اقتصاد يعني شركت هاي دانش بنيان بهره برد. 
ميرتاج الديني گفت: توسعه اقتصاد دانش بنيان را بايد تا جايي ادامه دهيم 
كه در نهايت شاهد تحقق شعار سال مبني بر جهش توليد با مشاركت مردم 
باش��يم. واقعيت اين است كه مردمي سازي رش��د اقتصادي كشور به جز از 
طريق توسعه اقتصاد دانش بنيان اتفاق نخواهد افتاد. اين امر نيز به واسطه 
دانش بنيان شدن صنايع بزرگ به كمك ش��ركت هاي توانمند دانش بنيان 
محقق مي ش��ود.  وي در پايان تأكيد كرد: ممكن است برخي مقاومت ها در 
برابر بومي سازي محصولات به عنوان يكي از اركان اصلي دانش بنيان شدن 
صنايع وجود داشته باشد كه بايد با آن مقابله كنيم. به طور مثال، كساني كه به 
واردات آلومينا مي پردازند، جلوي توليد اين ماده را در داخل كشور مي گيرند، 
زيرا نمي خواهند از سودهاي كاني كه از اين حوزه مي برند، محروم شوند. در 
زمينه يكسري ورق هاي استيل خاص نيز همين مشكل را داريم. خط توليد 
اين ورق ها در كش��ور وجود دارد، اما چندين سال است برخي افراد سودجو 

نگذاشته اند اين خطوط توليد به بهره برداري برسد.

خام فروش�ي صناي�ع ب�زرگ و ف�روش كالا با 
نرخ هاي جهاني به صنايع پايين دستي داخلي 
در بورس كالا، باي جان صنعت و توليد ش�ده 
است. صنايع بزرگ صنعتي به بهانه صادرات بالا 
و كسب درآمد هاي ارزي مدام در حال چانه زني 
ب�راي به كرسي نش�اندن خواسته هاي ش�ان 
هس�تند. اين صنايع كه در طول اين س�ال ها 
از كارگ�ر و ان�رژي ارزان بهره من�د هس�تند، 
هرازگاهي به سياست هاي بانك مركزي مبني 
بر نرخ ارز حاصل از ص�ادرات انتقاد مي كنند. 
اخيراً 1۰  انجمن بزرگ توليدي كشور در نامه اي 
از سياس�ت هاي بانك مركزي در سركوب نرخ 
ارز صادرات و انتشار گواهي سپرده ۳۰ درصدي 
انتقاد كردند و خواستار واقعي سازي نرخ ارز در 
سامانه نيما مبتني بر نرخ شناور مديريت شده 
نص صريح قانون ش�دند. معاون وزير صمت با 
انتقاد تند از نامه اين صنايع و دس�تان پش�ت 
پرده بورس كالا، اي�ن انجمن ه�اي صنعتي را 
منتسب به جريان تورم ساز می خواند و مي گويد: 
انرژي و كارگر را با دلار 1۵هزار توماني دريافت 
مي كنند، اما ارز را مي خواهن�د ۶۰هزار  تومان 
بفروشند، البته قباً پاسخ آنها داده شده است 
كه شركت هاي بزرگ دولتي كه مواد اوليه را از 
دولت مي گيرند، چرا برنامه ها و سياس�ت هاي 
خ�ود را ب�ا دلار تلگرام�ي تنظي�م مي كنند؟

     
زدوبند ه��اي صنايع ب��زرگ تمامي ن��دارد. آنها 
كه همواره از س��وي دولت ها م��ورد حمايت قرار 
مي گيرند، با كوچك ترين تغيير در سياست هاي 
بانك مركزي و تغيير نرخ ارز حاصل از صادرات شان، 
دادوفغان سر مي دهند و تا رسيدن به هدف شان و 
عقب نشيني دولت آرام نمي گيرند. از سال1398 
با تشديد تحريم ها عليه كش��ورمان و پيش بيني 
كاهش ذخاي��ر ارزي، دولت وقت سياس��ت هايي 
را براي بازگش��ت ارز حاصل از صادرات و ارائه آن 
به مركز مبادله ارزي در پيش گرفت. از آن س��ال 
تاكنون، دولت نس��بت به متخلفان و صنايعي كه 
ارز شان را در مركز مبادله تحويل نداده  و به عبارتي 
تخلف داشته اند، هشدار مي دهد و تاش مي كند، 
ارز صادراتي شان را به داخل كش��ور بياورند و در 
مركز مبادلات ارزي ارائه دهند. از همان سال اين 
صنايع بر سر نرخ ارز شان در حال چانه زني هستند. 
صنايع توليدی و صنعتي كش��ور ك��ه از كارگر و 
انرژي ارزان داخلي بهره مند هستند، دوست دارند 
كالاي خام صادر كنند، كالاي توليدي ش��ان را با 

نرخ هاي جهاني به صنايع پايين دستي داخلي و ارز 
صادراتي شان را با نرخ ارز بازار آزاد )60هزار توماني( 
در داخل كشور بفروشند. اين دسته از صنايع كه 
به اصطاح خون صنايع پايين دستي را در شيشه 
كرده ان��د، با لابي هايي ك��ه با ب��ورس كالا دارند، 
قيمت سازي و براي تحريك بازار بعضاً  از عرضه كالا 
جلوگيري مي كنند تا قيمت ها را بالا ببرند. تعدادي 
از همين صنايع اخيراً در نامه اي از سياس��ت هاي 

ارزي بانك مركزي انتقاد كرده اند. 
  توطئ�ه عليه بان�ك مركزي ب�ا محوريت 

بورس كالا
طي روز هاي اخي��ر حكايت نامه اي ك��ه از طرف 
10انجمن صنعتي كشور امضا شد و مخاطب آن 
نيز رهبري بود، توجه ها را ب��ه خود جلب كرد. در 
ظاهر ديده مي ش��ود چند انجم��ن صنعتي كه به 
سياس��ت هاي ارزي بانك مركزي انتقاد داشتند، 
نامه اي را در همين خصوص نوش��ته، امضا كرده 
و ارس��ال كرده اند، اما در باطن، ماجراي ديگري 
پشت اين نامه بوده اس��ت. موضوعات مورد انتقاد 
اين 10انجمن بزرگ توليدي، سياست هاي بانك 
مركزي در حوزه قيمت گذاري نرخ ارز صادرات و 
انتشار گواهي سپرده 30 درصدي بود. اين انجمن ها 
در ادامه نيز خواس��تار واقعي سازي و شناوركردن 

نرخ ارز در سامانه نيما شدند. 
خواس��ته اين انجمن ه��ا در ح��وزه افزايش نرخ 
نيمايي از جهاتي غيرمنطقي اس��ت. از يك طرف 
با ش��ناوركردن نرخ ارز نيماي��ي، اين نرخ جهش 
قيمتي خواهد داشت كه نتيجه آن افزايش بهاي 
تمامي كالا ها از جمله كالا هاي اساس��ي است. از 
طرف ديگر ميزان ارز نيماي��ي در فرايند عرضه و 
تقاضا در مركز مبادله مش��خص مي ش��ود. با اين 
اوصاف، امضاكنندگان اين نامه اظهاراتي داشته اند 

كه جالب توجه است. 
  از اظه�ار ندامت ت�ا اعام اينك�ه اغفال 

شده اند
طبق اعام فارس، احمد مهدوي، دبيركل انجمن 
كارفرمايي صنعت پتروشيمي يكي از 10انجمني 
است كه نام او پاي برگه ديده مي شود. مهدوي در 
مصاحب��ه اي مي گويد: »نامه اي ك��ه در خصوص 
سياس��ت هاي ارزي و نحوه بازگش��ت ارز به نيما 
خطاب به رهبري نوشته شده است وجهه قانوني 
ندارد، چون نخس��ت اينكه اصاً خطاب به رهبر 
معظم انقاب نوشته نشده بود و با اين عنوان از ما 
امضا نگرفتند، دوم اينكه قرار بود نامه تحويل برخي 
مس��ئولان مربوط مثل ر ئيس كل بانك مركزي و 

معاون اول رئيس جمهور شود، سوم اينكه قرار بود 
اصاً اين نامه منتشر نشود!«

طبق گفته هاي دبيركل انجمن كارفرمايي صنعت 
پتروش��يمي، اين نامه از س��وي آق��اي جهرمي، 
مديرعامل بورس كالا به آنها ارس��ال شد تا آن را 
امضا كنند و آقاي جهرمي طي تماس تلفني به وي 
گفته بود: »نامه عليه سياست هاي بانك مركزي را 

امضا كن، چيز بدي نيست.« 
احمد مهدوي تشريح مي كند كه با توجه به اينكه 
انجمن پتروش��يمي كه بزرگ ترين صادركننده 
كش��ور اس��ت و بيش��ترين ارز را وارد كش��ور 
مي كند، اعضاي آن ن��زد رئيس كل بانك مركزي 
رفتند، مس��ائل خود را مطرح كردن��د و با نتيجه 
از جلسه خارج ش��دند، مش��كلي هم با سياست 
ارزي بانك مرك��زي نداش��ته اند و در هماهنگي 
كامل به س��ر مي برند، البته بايد ب��ه اين موضوع 
اش��اره داش��ت كه مهدوي در گفت وگويي ديگر 
كه هم اكنون در سايت انجمن صنفي كارفرمايي 
صنعت پتروش��يمي قرار گرفته، گفت��ه اين نامه 
امر كارشناس��ي و اقتصادي بوده است و ارتباطي 
به بورس كالا ندارد. هوش��نگ گ��ودرزي، رئيس 
س��نديكاي صنايع آلومينيوم ايران يكي ديگر از 
افرادي بود كه نامه پرحاش��يه را امضا كرده بود. 
گودرزي درباره موضوعات مطرح شده در خصوص 
نامه مذك��ور مي گويد: »اصاً ق��رار نبود اين نامه 
رسانه اي شود. بورس كالا پيگير امضاي اين نامه 
بود، طبق آنچه به ما گفته بودند، اين نامه خطاب 
به مسئولان رده بالاي كشور نوشته شده بود و نامي 

به عنوان گيرنده نامه به ما گفته نشد.«
موضوع عجيب ديگري از اظهارات اين دو مسئول 
كه نامه را امضا كرده اند به چشم مي خورد؛ بورس 
كالا شركتي است كه پشت اين قضيه قرار دارد. با 
وجود اينكه بورس كالا يك ش��ركت سهامي عام 
است و اعضاي هيئت مديره آن را اكثراً نمايندگان 
شركت هاي كاماً دولتي تشكيل مي دهند، اما طي 
اتفاقي كه پيش آمد، اين موضوع مطرح مي شود 
كه آيا در دولت عليه دولت برنامه ريزي مي شود؟ 
نكته جالب ماج��راي نامه مذكور ب��ه امضاي اين 
نامه از س��وی انجمن هايي مانند كفش و نساجي 
بازمي گردد كه صادرات آنها بس��يار ناچيز است و 

ارزي در سامانه نيما عرضه نمي كنند. 
   واكنش تند معاون وزير صمت

به نامه ارسالي انجمن ها 
محمدمه��دي ب��رادران، معاون صناي��ع عمومي 
وزارت صم��ت كه البته عملك��رد خودش موجب 

گايه مردم است، در گفت وگو با ايسنا در واكنش 
به نامه اخير برخي توليدكنندگان بزرگ كش��ور 
در خصوص بازگشت ارز صادراتي و فروش آن به 
نرخ بالاتر از نيما با تأكيد ب��ر اينكه اين نامه جاي 
ابهام دارد، مي گويد: در واقع اينها جريان تورم ساز 
كشور هستند؛ جريان تورم گرايي كه سوءمديريت 
خود را با كاهش پول مل��ي تنظيم مي كنند. اينها 
ش��ركت هايي هس��تند كه برخي از آنها به جاي 
اينكه به بهره وري توليد فكر كنند، هر ساله در اين 
فصل با بازي با صورت هاي مالي و قيمت س��ازي، 
سودهاي كان گزارش مي كنند، مثاً شركتي كه 
سال گذشته 10۵همت سود گزارش كرده است، 

چرا بايد چنين نامه اي بنويسد؟
   اگر صنايع پايين دس�ت اي�ن موضوع را 

مطرح مي كردند، مشكلي نبود
برادران مي افزايد: به عنوان نمونه انجمن نساجي 
يا صنعت كفش كه اين نام��ه را امضا كردند، بايد 
بررسي شوند كه آيا اساس��اً ارزي آورده اند كه در 
كانال ۴0هزار تومان فروخته باشند؟ اينها كه ارز 

خود را در كانال هاي بالاتر مي فروشند. 
برادران تصريح مي كند: شركتي كه توليدش كمتر 
شده چرا سودش زياد شده است؟ اين سؤال بنده 
باعث ناراحتي بسياري شده بود، اما واقعاً 10۵همت 
سود چه معنايي مي دهد؟  اصاً چه مشكل بزرگي 
وجود داش��ت كه به رهب��ري نامه نوش��ته اند؟  از 
اين بيشتر مي خواستند س��ود كنند؟ اگر صنايع 
پايين دس��ت اين موض��وع را مط��رح مي كردند، 

مشكلي نيست اما نه صنايع بالادست. 
معاون صنايع عمومي وزير صمت با اشاره به دخالت 
بي مورد بورس كالا در اين موضوع تأكيد مي كند: 
بورس كالا يك شركت خصوصي است و نبايد در 
حوزه سياستگذاري دولت وارد ش��ود كه در اين 
صورت تخلف آن محرز است. بورس كالا كارمزدش 

را بگيرد تا در آن بستر معامات صورت بگيرد. 
   چ�را حق�وق مالكان�ه دول�ت را ب�ا نرخ 

۶۰هزار تومان نمي دهند؟
وي تصريح مي كند: سهامدار بورس كالا شركت 
مس اس��ت و معلوم است اين ش��ركت يا شركت 
فولاد مي خواهند بيشتر بفروشند. اينها مي خواهند 
بيشتر س��ود كنند و به همين دليل چنين كاري 
كرده اند. تصور كنيد شركت فولاد در سال گذشته 
108همت س��ود كرده اس��ت، از جيب مردم و از 
جيب زنجيره پايين دس��ت مثل لوازم خانگي كه 
بايد س��ود مي كرد اما در واقع با خام فروشي سود 
كرده است! در حال حاضر هم كالا را داخل كشور 
گران تر مي فروشند و هم مي گويند ارز صادراتي را 

با نرخ بالاتر بفروشيم!
ب��رادران مي گوي��د: آقاي��ان ان��رژي را ب��ا دلار 
10هزار تومان، نيروي انساني را با دلار 1۵هزار تومان 
و بنزين را با دلار هزار تومان مي گيرند، بعد كالا را 
با نرخ ۵0هزار تومان بفروش��ند؟ چرا بايد اينگونه 
باش��د؟ مگر اينكه بگوييم حقوق مالكانه دولت را 
با نرخ 60هزار تومان پرداخ��ت كنند و همينطور 
انرژي را، سپس در اين شرايط ارز صادراتي را با نرخ 

60هزار تومان بفروشند. 
 چرا هر سال در ارديبهشت ماه

 جريان سازي مي كنند؟
به گفت��ه مع��اون صنايع عموم��ي وزارت صمت، 
متوس��ط م��واد اولي��ه اي��ن ش��ركت ها كمتر از 
30هزار تومان است، مگر حقوق نيروي انساني را 
با دلار 60هزار توماني مي دهند كه مي خواهند ارز 

صادراتي خود را بالا بفروشند؟!
وي با تأكيد بر اينكه جرياني پشت پرده است كه 
هر سال ارديبهش��ت ماه جريان سازي مي كنند و 
امس��ال بورس كالا هم ايدئولوگ آنها شده است، 
تصريح مي كند: رهبري قباً پاسخ اينها را داده اند 
كه ش��ركت هاي بزرگ دولتي كه مواد اوليه را از 
دولت مي گيرند، چرا برنامه ها و سياست هاي خود 

را با دلار تلگرامي تنظيم مي كنند؟

»جوان« واكنش معاون صنايع عمومي صمت به نامه برخي انجمن هاي صنعتي را بررسي مي كند

 آفتابه لگن انجمن هاي صنعتي هفت دست
جلب رضايت مردم هيچ!

معاون وزير صمت خطاب به انجمن هاي صنعتي: انرژي و كارگر را با دلار 1۵هزار توماني دريافت مي كنند اما ارز را مي خواهند ۶۰هزار تومان بفروشند!

رضا دهشيری | جوان

سيدعليموسوي

 نقش دريافت ماليات از دانه درشت ها 
و خصولتي ها در تحقق»بودجه پايدار«

تمرك�ز ب�ر درياف�ت مالي�ات از دانه درش�ت ها و همچني�ن 
خصولتي ها بس�يار راهب�ردي و مهم بوده اس�ت. طب�ق عملكرد 
مناب�ع مالياتي 1۰۰ درص�د تحقق يافت�ه در بودج�ه14۰2، بيش از 
۳۰ درص�د كل درآمده�اي مالياتي كش�ور از 8۰7م�ؤدي بزرگ و 
عمدت�اً خصولت�ي دريافت ش�ده و در بخ�ش ماليات اصن�اف نيز 
بي�ش از ۵۰ درص�د كل درآمده�اي ماليات�ي بخ�ش اصن�اف كه 
معادل ۳ درصد كل درآمده�اي مالياتي اس�ت، از تنها يك درصد 
مؤدي بزرگ و دانه درش�ت بخش مش�اغل دريافت  ش�ده اس�ت. 

     
نفت به  عنوان يكي از اصلي ترين منابع درآمدي ايران ش��ناخته  شده 
است و به عنوان ثروت ملي، حق مشترك همه ايرانيان، چه نسل حاضر 
و چه نسل هاي آينده محسوب مي شود، اما استفاده از اين منبع طبيعي 
براي تأمين بودجه كشور بدون در نظر گرفتن مسائلي مانند تحريم ها و 
نوسانات قيمت جهاني مي تواند پيامدهاي طولاني مدت به همراه داشته 
باش��د. به ويژه، وقتي كه كنترل اين منبع حياتي به دليل تحريم هاي 
بين المللي به خطر افتاده است، اتكا به آن به عنوان منبع درآمد پايدار 

مي تواند ريسك بزرگي براي اقتصاد كشور محسوب شود. 
به جاي تكيه بر درآمدهاي نفتي كه مستعد نوسانات و تحريم ها هستند، 
توسعه منابع درآمدي پايدار و مستقل از عوامل خارجي بايد در اولويت 
قرار گيرد. اين رويكرد ش��امل تقويت بخش هايي مانند كش��اورزي، 
صنعت و خدمات مي شود كه مي توانند به توليد ثروت مستمر و كاهش 
وابستگي به صادرات نفت كمك كنند. همچنين ايجاد زيرساخت هاي 
قوي تر در حوزه هاي فناوري و نوآوري مي تواند به افزايش توان رقابتي 
ايران در بازارهاي جهاني كمك و اقتصاد كشور را از نوسانات بازارهاي 

جهاني نفت مستقل كند. 
بهبود نظام مالياتي و گسترش پايه مالياتي مي تواند به تأمين مالي پايدار 
بودجه كمك كند. با اجراي سيس��تم مالياتي عادلان��ه و كارآمد، دولت 
مي تواند منابع مالي لازم را براي توسعه و پيشرفت كشور بدون وابستگي 
به درآمدهاي نفتي تأمين كند. اين رويك��رد نه تنها امنيت اقتصادي را 
افزايش مي دهد بلكه شفافيت و عدالت اجتماعي را نيز تقويت مي كند، 
بنابراين تأكيد بر اس��تقال اقتصادي و كاهش وابستگي به درآمدهاي 
نفتي مي تواند به ايجاد آينده  پايدار براي همه ايرانيان كمك كند. با توجه 
به اينكه نفت ثروتي است كه به نسل هاي آينده نيز تعلق دارد، مديريت 
صحيح اين منبع حياتي و ايجاد جايگزين هاي درآمدي پايدار، مي تواند 

اطمينان بخشي براي رفاه نسل هاي آينده باشد. 
عدالت مالياتي از اصول بنيادين سياست هاي اقتصادي در سراسر جهان به 
شمار مي رود و بر اساس اين اصل، انتظار مي رود افراد بر مبناي توانايي هاي 
مالي شان به پرداخت ماليات ملزم باشند. اين نظام به گونه اي طراحي شده 
است كه افراد ثروتمندتر كه از زيرساخت ها و امكانات كشور بهره بيشتري 
مي برند، مسئوليت بيشتري در تأمين هزينه هاي عمومي دارند. در واقع، 
ماليات بر درآمد متناسب با ثروت افراد، رويكردي است كه به تحقق عدالت 
اجتماعي و كاهش شكاف هاي اقتصادي كمك مي كند. از سوي ديگر، اصل 
عدالت مالياتي حكم مي كند افرادي كه در جايگاه هاي معيشتي پايين تر 
قرار دارند و درآمدهاي ناكافي براي تأمين نيازهاي اساسي خود دارند، نبايد 
تحت فشار مالياتي قرار بگيرند. بر اين اساس، دولت ها مكلفند سطوحي 
از معافيت مالياتي را براي حمايت از اقش��ار كم درآمد در نظر بگيرند. اين 
معافيت ها نه تنها به كاهش بار مالي آنها كمك مي كند، بلكه فرصت هايي 

را براي بهبود وضعيت اقتصادي شان فراهم مي آورد. 
سياست هاي مالياتي دولت نيز در سال گذشته مبتني بر همين روش 
كليدي بوده است. تمركز بر دريافت ماليات از دانه درشت ها و همچنين 
خصولتي ها بس��يار راهبردي و مهم بوده اس��ت. طب��ق عملكرد منابع 
مالياتي 100 درصد تحقق يافته در بودجه1۴02، بيش از 30  درصد كل 
درآمدهاي مالياتي كشور از 807مؤدي بزرگ و عمدتاً خصولتي دريافت 
شده است و در بخش ماليات اصناف نيز بيش از ۵0 درصد كل درآمدهاي 
مالياتي بخش اصناف كه معادل 3 درصد كل درآمدهاي مالياتي است، از 
تنها يك درصد مؤدي بزرگ و دانه درشت بخش مشاغل دريافت و مابقي 
۵0 درصد كل درآمدهاي مالياتي بخش اصناف از سوی 99 درصد ديگر 
مؤديان خرد و غيرخاص پرداخت شده كه اين رويكرد كليدي نشان از 

تحقق نظام مالياتي مبتني بر عدالت است. 
     رويكرد جديد دولت در تمركز بر دريافت ماليات 

از دانه درشت ها
حسين نجف دولابي، كارش��ناس اقتصاد مالي در گفت وگو با »جوان« با 
اشاره به رويكرد دولت س��يزدهم در تمركز بر دريافت ماليات از مشاغل 
خاص اظهار كرد: ه��دف از رويكرد جدي��د دولت در تمرك��ز بر دريافت 
ماليات از دانه درشت ها، فراهم آوردن نظام مالياتي عادلانه تر است كه در 
آن همه افراد، صرف نظر از وضعيت اقتصادي شان، احساس كنند بخشي از 
فرايند هاي توسعه و پيشرفت كشور هستند، بنابراين عدالت مالياتي حاصل 
از تمركز بر دانه درشت ها در پرداخت ماليات نه تنها اصل اقتصادي است، 

بلكه ضرورت اخاقي و اجتماعي به شمار مي رود. 
وي افزود: نظام مالياتي كشور در س��ال1۴02 قدم مثبتي به اين سمت 
برداشته است تا در آن عدالت مالياتي لحاظ شود. نظام مالياتي عادلانه و 
كارآمد كه هم از ثروتمندان به درستي ماليات مي گيرد و هم حمايت كافي 
از كم درآمدها را در بر داشته باشد، نقش كليدي در توسعه  همه جانبه  كشور 
نيز دارد. اين رويكرد نوعي س��رمايه گذاري براي آينده است كه مي تواند 
اطمينان حاصل كند همه  افراد جامعه، صرف نظر از وضعيت مالي شان، به 

نحو عادلانه اي از منافع توسعه بهره مند شوند. 
نجف دولابي ادامه داد: رويكرد دولت سيزدهم در زمينه ماليات ستاني خود 
يك اثر بسيار مهم در بازتوزيع مناس��ب ثروت خواهد داشت. وقتي مردم 
مشاهده كنند ماليات را فقط توليدكننده يا حقوق بگير پرداخت نمي كند 
و در عوض اتفاقاً عمده تمركز ماليات ستاني بر مؤديان بزرگ دانه درشت يا 
مشاغل و اصناف خاص با درآمدهاي كان است، نسبت به پرداخت ماليات 
با رويكرد مثبت تري اقدام خواهند كرد. تمركز س��ازمان امور مالياتي در 
بخش ماليات اصناف بر مشاغل خاص و همچنين در بخش شركت ها، بر 
شركت هاي خصولتي بزرگ به نحوي است كه 30 درصد ماليات كل كشور 
تنها از 807 مؤدي بزرگ و دانه درشت در اين بخش دريافت شده كه نشان 

از توجه و حركت به سمت ماليات ستاني عادلانه است. 
اين كارشناس اقتصاد مالي در ادامه اظهار كرد: نقش كليدي جمع آوري 
ماليات از ماليات دهندگان ب��زرگ و صنايع بزرگ در تحقق بودجه پايدار 
را نمي توان ناديده گرفت. تمركز ب��ر جمع آوري ماليات از بازيگران اصلي 
اقتص��اد، مانند ش��ركت هاي بزرگ و مش��اغل خاص ثروتمن��د، نه تنها 
استراتژيك است، بلكه براي تضمين يك سيستم مالياتي منصفانه و عادلانه 
نيز حياتي است. با اولويت دادن به جمع آوري ماليات از اين نهادها، دولت ها 
مي توانند جريان هاي درآمدي قابل توجهي ايجاد، توزيع مجدد ثروت را 

ترويج و ثبات اقتصادي را تقويت كنند. 
وي در پايان گفت: مس��ير تحقق بودجه پايدار و نظ��ام مالياتي عادلانه، 
تمركز بر دريافت ماليات از مشاغل خاص و همچنين خصولتي هاي بزرگ 
صنعتي است. تمركز دولت سيزدهم در اين زمينه، بسيار راهبردي بوده، 
به نحوي كه ماليات مشاغل خاص نظير بنگاه هاي اماكي تنها بعد از سه 
سال به 10برابر ميزان اوليه خود رسيده است يا طافروشان نيز به همين 
نسبت رشد داشته اند و هنوز هم با وجود اينكه فاصله بسيار زيادي با ميزان 
واقعي و ماليات حقه اين مش��اغل خاص داريم اما مس��ير حركتي نظام 
مالياتي، مسير بسيار صحيح و درستي است كه به تحقق عدالت در كنار 
نظام مالياتي توانمند و هوشمند منجر خواهد شد كه نياز كشور به منابع 
غيرپايدار نظير نفت در بودجه كشور را به حداقل خواهد رساند و همچنين 

سبب بازتوزيع بهتر منابع كشور خواهد شد.

عضو كميسيون انرژي مجلس معتقد است: كشورمان خطوط 
لوله وسيعي دارد، مي توانيم از اين ظرفيت براي انتقال گاز 
كل منطقه به خصوص به تركمنستان بهره بگيريم، بنابراين 
به اجرا گذاش�تن ديپلماس�ي فع�ال انرژي با عش�ق آباد و 
افزايش تعامات با تركمنستان بسيار مهم است. سوآپ گاز 
تركمنس�تان براي مان مزيت هاي زيادي دارد. با اين اقدام، 
نياز خود را در شمال شرق كش�ور رفع مي كنيم و احتياجي 
به انتقال گاز از جنوب به شمال كش�ور نيست. همچنين با 
اين كار از افت فش�ار گاز در اين مناطق جلوگيري مي شود. 

     
رمضانعلي س��نگدويني، عضو كميس��يون انرژي مجلس شوراي 
اس��امي در گفت وگو ب��ا »ج��وان« در خصوص افزاي��ش روابط 
كشورمان با همسايگان در حوزه انرژي و به اجرا گذاشتن ديپلماسي 
فعال انرژي از س��وی دولت س��يزدهم تصريح كرد: شواهد نشان 
مي دهد دولت فعلي اقدامات خوبي در زمينه گس��ترش روابط با 
كشورهاي ديگر به اجرا گذاشته است. افزايش روابط ديپلماتيك 

با كشورهاي همسايه و غيرهمسايه از جمله دستاوردهاي دولت 
فعلي به ش��مار مي رود. وي ادامه داد: گسترش تعامات در حوزه 
انرژي با كشورهاي همسايه بسيار مثبت ارزيابي مي شود. پيگيري 
اين سياست براي مان منافع اقتصادي نيز دارد. اين امر به كشورهاي 
درگير كمك مي كند نيازهاي خود را برطرف كنند. عضو كميسيون 
انرژي مجلس خاطرنشان كرد: از آنجا كه كشورهاي همسايه فاصله 
كمتري نسبت به ديگر كشورها با يكديگر دارند، با افزايش تعامات 
در حوزه انرژي، هزينه هاي ش��ان كاهش مي يابد. اين موضوع نيز 
به بهبود وضعيت اقتصادي دو كش��ور كمك مي كند. سنگدويني 
گفت: قطعاً افزايش تعامات در حوزه انرژي با كشورهاي همسايه 
به تقويت جايگاه ما در منطقه و بازارهاي انرژي بين المللي منجر 
مي شود. به طور مثال، ما در حال حاضر سوآپ گاز با آذربايجان را 
از طريق تركمنس��تان داريم. افزايش حجم اين مبادلات مي تواند 

جايگاه ما را در منطقه تقويت كند. 
وي ادام��ه داد: امكان افزاي��ش تبادلات انرژي با تركمنس��تان 
وجود دارد كه بايد با جديت پيگيري شود. ظرفيت انتقال گاز از 

تركمنستان مي تواند به ۴0 تا ۵0ميليون مترمكعب در روز برسد. 
خط لوله انتقال گاز در سرخس و گميش��ان در گلستان وجود 
دارد و مي توانيم از آنها بهره ببريم. عضو كميسيون انرژي مجلس 
خاطرنشان كرد: از آنجا كه در كشورمان خطوط لوله وسيعي وجود 
دارد، مي توانيم از اين ظرفيت براي انتقال گاز كل منطقه به خصوص 
تركمنستان بهره بگيريم، بنابراين به اجرا گذاشتن ديپلماسي فعال 
انرژي در ارتباط با عشق آباد و افزايش تعامات با تركمنستان بسيار 
مهم است. س��نگدويني گفت: س��وآپ گاز تركمنستان براي مان 
مزيت هاي زي��ادي دارد. با اين اقدام، نياز خود را در شمال ش��رق 
كش��ور رفع مي كنيم و احتياجي به انتقال گاز از جنوب به شمال 
كشور نيس��ت. همچنين با اين كار از افت فشار گاز در اين مناطق 
جلوگيري مي شود. از طرف ديگر، حق ترانزيتي دريافت مي كنيم 
كه يك نوع درآمدزايي براي كشور محس��وب مي شود. وي ادامه 
داد: در گذشته اتفاقاتي بين ما و عشق آباد افتاد كه به تيرگي روابط 
منجر شد. دولت سيزدهم در تاش است روابط را به ويژه در حوزه 

انرژي با تركمنستان تقويت كند كه اقدام مثبتي است.

عضو كميسيون انرژي مجلس در گفت وگو با »جوان« مطرح كرد

هوشمندي دولت در گسترش تعاملات انرژي با همسايگان شمالي

گفتوگو
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